
مقابل  گرچه  ا کشورمان  فوتبال  تیم ملی  ملی:  آرمان 
هنگ کنگ به برتری رسید اما تزلزل خط دفاعی نگرانی هایی 

به دنبال داشت. 
   گزارش بازی 

تیم ملی فوتبال هنگ کنگ و تیم ملی کشورمان در چارچوب 
دور برگشت بازی های گروه E مرحله اول انتخابی جام جهانی 
۲۰۲۶ روز پنجشنبه از ساعت ۱۵:۳۰ در ورزشگاه ملی هنگ کنگ 
به مصاف هم رفتند. مسابقه با حملات تیم کشورمان آغاز شد 
و در دقیقه ۵ تیر دروازه مانع گل زودهنگام مهدی طارمی شد. 
در دقیقه ۱۲، برخورد سانتر کوتاه ارسالی مهدی قایدی به دست 
بازیکن هنگ کنگ در محوطه جریمه این تیم، تیم کشورمان 
را صاحب یک ضربه پنالتی کرد که طارمی این ضربه را تبدیل 
به گل اول ایران کرد تا تیم کشورمان یک بر صفر پیش بیافتد. 
۲ دقیقه بعد، سلسله اشتباهات بازیکنان تیم کشورمان سبب 
شد تا هنگ کنگ روی یک ضد حمله، گل مساوی را توسط 
»هی وی ما« وارد دروازه نیازمند کند و نتیجه مسابقه یک - یک 
مساوی شود. در ادامه حملات ایران برای زدن گل برتری ادامه 
پیدا کرد و در دقیقه ۳۴ تیم کشورمان بار دیگر صاحب یک ضربه 
پنالتی شد و این بار هم طارمی توپ را وارد دروازه یاپ هونگ 
فای کرد تا تیم کشورمان دو بر یک از هنگ کنگ جلو بیافتد. در 
نهایت نیمه اول با برتری ۲ بر یک تیم ملی ایران برای هنگ کنگ 
به پایان رسید. نیمه دوم هم با حملات تیم کشورمان آغاز شد 
و در دقیقه ۵۶، طارمی روی پاس قایدی، با یک ضربه بغل 
پای دقیق از پشت شش قدم، گل سوم ایران و خودش را وارد 
دروازه هنگ کنگ کرد تا اختلاف به ۲ گل برسد. هنگ کنگ که 
در خانه نمی خواست بازنده باشد، روی ضعف خط دفاعی 
ایران، توانست در دقیقه ۶۰ گل دوم را وارد دروازه تیم کشورمان 
کند تا نتیجه بازی ۳ بر ۲ به نفع ایران شود و اختلاف به یک 
گل برسد. با این حال همچنان برتری با تیم کشورمان بود و 
سردار آزمون در دقیقه ۶۵ توانست دروازه هنگ کنگ را باز کند 
تا تیم کشورمان ۴ بر ۲ از حریفش پیش افتد. در ادامه تلاش 
هنگ کنگی ها برای جبران گل های خورده و کم کردن اختلاف 
به نتیجه نرسید تا تیم ملی فوتبال در نهایت با نتیجه ۴ بر ۲ 
هنگ کنگ را شکست دهد. تیم ملی ایران با این برد ۱۳ امتیازی 
شد و جایگاهش را در صدر جدول گروه E تثبیت کرد. هنگ کنگ 

هم با یک امتیاز در رده چهارم و انتهای جدول قرار گرفت. 
   صحبت قلعه نویی

امیر قلعه نویی، سرمربی تیم ملی فوتبال در نشست خبری 
پس از دیدار تیم کشورمان مقابل هنگ کنگ گفت: دیداری 
که در آن شش گل به ثمر برسد، حتما بازی زیبایی است. ما 
امشب دو حریف داشتیم. یک تیم خوب هنگ کنگ و دیگری 
. هنگ کنگ بازی خوبی انجام داد و  رطوبت بالای این کشور
در کنار آن هوا هم رطوبت بالایی داشت. ما چهار گل زدیم و 
موقعیت های دیگری هم برای گلزنی داشتیم اما در مجموع با 
توجه به حضور تعدادی بازیکن جوان که به تازگی به تیم ملی 
اضافه شده اند، من هم از عملکرد و کیفیت بازی و هم از نتیجه 
کسب شده رضایت دارم. وی با اشاره به گل دومی که هنگ کنگ 

در این بازی به ثمر رساند گفت: در فیلمی که دیدیم اعتقاد 
داریم گل دوم هنگ کنگ خطا بود. اما در مجموع از میزبانی 
خوب هنگ کنگ تشکر می کنم. اعتقاد دارم فوتبال این کشور 
خیلی پیشرفت کرده و در آینده نزدیک می تواند یکی از رقبای 
سرسخت فوتبال در آسیا باشد. قلعه نویی افزود: فوتبال در آسیا 
به هم نزدیک شده و نتایج ثبت شده در جام ملت های آسیا 
هم این حرف را ثابت می کند. جام ملت ها نشان داده هر بازی 
می تواند برای تیم های آسیایی دشوار باشد و امروز شرایط آب 
و هوایی و همچنین شرایط هنگ کنگ کار را مشکل کرده بود. 
سرمربی تیم با تبریک به طارمی برای به ثمر رساندن هت تریک 
در این بازی و در مجموع ۵۰ گل در بازی های ملی برای او در 

ادامه بازی های ملی آرزوی موفقیت کرد. 
   نظر ابراهیمی 

ناصر ابراهیمی پیشکسوت و کارشناس فوتبال کشورمان در 
مورد تزلزل خط دفاعی فوتبال ایران مقابل هنگ کنگ، گفت: 
پیام نیازمند در این گل ها مقصر نبود. او جزو بازیکنان نسبتاً 
باتجربه محسوب می شود و شرایط این چنینی را لمس کرده 
است، اما در مورد ۴ مدافع باید بگویم فضای زیادی میان آنها 
وجود داشت و هافبک دفاعی به عنوان بازیکن تکمیل کننده 
آنها انسجام نداشت. در دقایقی از بازی، عملکرد هافبک 
دفاعی ما خودش را نشان می داد و برخی دقایق در جریان 
بازی ما نبود. ضمن اینکه به دلیل استرس بالا، تیم ملی تعداد 
زیادی کرنر به رقیب داد. این موضوع باید در آینده اصلاح و در 
جریان تجربه اندوزی بازیکنان جدید به آنها تذکر داده شود که 
رقبای امروز حتی در فوتبال آسیا به آسانی ضربات ایستگاهی 
را از دست نمی دهند. بنابراین آنها نباید تعداد زیادی کرنر به 

رقیب بدهند و با کنترل مناسب استرس تصمیم درست تری 
بگیرند. پیشکسوت فوتبال با اشاره به تقابل ایران و ازبکستان 
در آخرین دیدار مرحله گروهی در روز ۲۲ خرداد، گفت: بازی با 
ازبکستان، جدال سرگروهی و خیلی سخت است. دیگر مانند 
بازی هنگ کنگ آزمایشی نیست که نفرات جوان به کارگیری 
شوند. بنابراین انتظار داریم بهترین نفرات تیم ملی مقابل 
ازبکستان در زمین قرار بگیرند. ضمن اینکه هیچ مربی ای برای 
مساوی به زمین نمی رود و بعید می دانم مقابل ازبکستان برای 
کسب نتیجه تساوی وارد زمین شویم. نباید انتظار دیداری آسان 
گر بتوانیم برد یک بر صفر  را داشته باشیم. باید مراقب بوده و ا

کسب کنیم نتیجه خوبی گرفته ایم. 
   نظر حسن روشن 

پایان درباره  ایران در  حسن روشن پیشکسوت فوتبال 
پیروزی تیم ملی فوتبال ایران مقابل هنگ کنگ در مقدماتی 
جام جهانی خاطرنشان کرد: تیم ملی ایران برد خوبی را به دست 
آورد، اما متأسفانه ضعف هایی را در خط دفاعی شاهد بودیم. 
تغییر نسل دادن قلعه نویی از نکات مثبت این مسابقه بود. یک 
زمان رایکوف در تیم استقلال تغییر نسل داد و باعث شد تیم در 
آن زمان قهرمان آسیا شود. امیدوارم قلعه نویی هم در این مسیر 
موفق باشد و بازیکنانی که مسن هستند را در مسیر حضور در 
ج کند و بازیکنان تازه نفس را وارد  جام جهانی ۲۰۲۶ از تیم خار
ترکیب کند. تغییر نسل دادن شهامت خاصی می خواهد و باید 
پای تمام مشکلات و حواشی آن ایستاد. یک خانه تکانی کامل 
در تیم ملی لازم است و امیدوارم فدراسیون در این امر سرمربی 
تیم ملی را حمایت کند و به او اختیار تام بدهد تا وی بتواند یک 

یادگاری خوب از خود در تیم ملی به جا بگذارد. 
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2 گل از 4 گل ایران روی پنالتی بود 

پیروزی مقابل هنگ کنگ با 2 گل خورده 

سرمربی تیم ملی والیبال ایران  
برکنار شد

رییس فدراسیون والیبال ایران، موتا پائز را از 
سرمربیگری تیم ملی والیبال کشورمان برکنار و 
کبری را جایگزین وی کرد. به گزارش  مهر،  پیمان ا
در پی نتایج ضعیف تیم ملی والیبال کشورمان 
در هفت مسابقه لیگ ملت های والیبال ۲۰۲۴ و 
عدم استفاده بهینه از پتانسیل بازیکنان والیبال 
کشورمان و با توجه به اهمیت حفظ شخصیت 
میادین  در  ایران  والیبال  ملی  تیم  اعتبار  و 
بین المللی، سید میلاد تقوی رئیس فدراسیون 
والیبال عصر دیروز جمعه ۱۸ خرداد ماه پس 
از جلسه با موتا پائز سرمربی تیم ملی والیبال 
کشورمان و جمعی از کارشناسان فنی، این مربی 
برزیلی – فرانسوی را از سمت سرمربیگری تیم 
کبری را تا پایان  ملی ایران بر کنار کرد و پیمان ا
عنوان  به  والیبال  ملت های  لیگ  مسابقات 
سرمربی تیم ملی والیبال کشورمان انتخاب و 

معرفی کرد .

خبر آخر

خرم آبادی ها برای اولین بار حضور در 
لیگ برتر ایران را تجربه می کنند و پس 
از گهر درود، دومین تیم تاریخ لرستان 
در لیگ برتر فوتبال به شمار می روند. 
اولادقباد اینگونه به صعود و قهرمانی 
کنش نشان داد: »تبریک به  خیبر وا
مردم خونگرم لرستان. لیگ برتری 

شدن خیبر لرستان مبارکتون«

فرناندو هیرو که به تازگی به عنوان 
مدیر ورزشی النصر انتخاب شده 
است به توصیه سران باشگاه باید 
تغییرات گسترده ای را در سطح 
بازیکنان و کادر فنی ایجاد کند. 
این باشگاه در نخستین اقدام به 
دستور فرناندو هیرو یک پزشک 

پرتغالی را جذب کرد. 

رضا مهاجری پیش از این با 
سیاه جامگان از لیگ دو به 
لیگ دسته اول و از این لیگ 
به لیگ برتر رفته بود و حالا با 
خیبر تاریخ را برای خودش تکرار 
کرد. او خودش را برای روزهای 
پرچالش در فصل آتی فوتبالی 

کشور آماده خواهد کرد. 

ت
شــ

س نو
عک

        آماده   تبریک مدیر ورزشی جدید

گفت وگو

احمد جمشیدیان بازیکن سابق تیم های 
مطرح لیگ برتر در خصوص برد تیم ملی فوتبال 

کشورمان مقابل هنگ  کنگ صحبت کرد. 
 نظر شما درباره برتری 4 بر 2 تیم ملی 

فوتبال ایران در خانه هنگ کنگ چیست؟
میل هجومی تیم ملی در این بازی مشهود بود 
و در گلزنی تیم برتر زمین بودیم. در برنامه های 
تهاجمی صاحب موقعیت های زیادی شدیم و 
در چرخش توپ و کنترل بازی، برتری خود را به 
حریف دیکته کردیم. با توجه به تغییراتی که در 
ترکیب تیم ملی صورت گرفته بود چند فرصت به 
حریف دادیم و روی دو غافلگیری دو گل خوردیم. 
برای تیم ملی با توجه به تغییرات انجام شده 

عملکرد متوسطی در این بازی دیدیم. 
  خوردن دو گل از هنگ کنگ، نگرانی ها 

را درباره دیدار با ازبکستان افزایش می دهد!
 مشکل زیادی پیش نمی آید چون در بازی 
با ازبکستان ترکیب تیم ملی تغییر می کند. توقع 
بیشتری از تیم ملی داریم ولی پوست اندازی 
همیشه تاوان دارد و باید هزینه جوانگرایی را 
با افزایش گل خورده، استرس صعود نکردن 
پرداخت کرد. البته در بازی با هنگ کنگ تنها یک 
گل حریف روی ضد حمله به ثمر رسید و گل دوم 

این تیم مشکوک به خطا بود. 
انتخابی  نهایی  مرحله  در  تیم ملی   

جام جهانی کار به مراتب سخت تری دارد!
طبیعتاً بازی های دشوارتری نسبت به این 
مرحله که از آن صعود کرده ایم خواهیم داشت و 
رقبایی قوی تر از ازبکستان که بهترین حریف این 
مرحله بود در مقابل خواهیم داشت. در دیدار 
با هنگ کنگ در ساختار دفاعی، از درون دروازه 
تا هافبک دفاعی ۵ تغییر داشتیم و تنها در قلب 
خط دفاعی دچار ضعف بودیم اما باید تاوان داد 
تا ضعف جبران شود. شرایط تیم ملی بحرانی 
نیست، اما در بازی با ازبکستان باید نتیجه بگیریم 
تا به عنوان سرگروه راهی قرعه کشی مرحله نهایی 

انتخابی جام جهانی شویم. 

جمشیدیان: 
در بازی با ازبکستان 

 ترکیب تیم ملی 
تغییر می کند

: با اعتماد به نفس نبودیم    پائز
و باختیم 

ایسنا: سرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: 
استوار بازی نکردیم و نتوانستیم با اعتماد به 
کنیم. در پایان باختیم، هر چند  نفس بازی 
که بازی خوبی ارائه دادیم. تیم ملی والیبال 
ایران در سومین دیدار خود از هفته دوم لیگ 
ملت های ۲۰۲۴ با نتیجه ۳ بر ۲ برابر بلغارستان 
شکست خورد. موریس موتا پائز پس از این 
دیدار اظهار کرد: خیلی خوب و در عین حال 
خیلی بد بازی کردیم. وقتی اوضاع به این شکل 
است، نمی توانید انتظار برد داشته باشید. در 
این مسابقه تا میانه ست دوم بلغارستان را به 
شکل کامل از بازی خارج کردیم، اما دوباره آن ها 
را به بازی برگرداندیم. وی ادامه داد: استوار بازی 
نکردیم و نتوانستیم با اعتماد به نفس بازی 
کنیم. در پایان باختیم، هر چند که بازی خوبی 
ارائه دادیم. سرمربی تیم ملی والیبال ایران افزود: 
نقطه ضعف ما شخصیت هر کدام از بازیکنان 

است. آن ها نمی خواهند همراه هم بجنگند. 

حضرت پور: 
فشار زیادی روی تیم ماست 

تسنیم: لیبروی تیم ملی والیبال ایران پس از 
هفتمین شکست این در لیگ ملت های ۲۰۲۴ 
به این نکته اذعان کرد که فشار زیادی روی 
گردان پائز وجود دارد. حمدرضا حضرت پور  شا
پس از این دیدار گفت: به هر دو تیم خسته 
برد  دومین  پیروزی  این  می گویم،  نباشید 
بلغارستان بود. امروز به برد برابر بلغارستان نیاز 
داشتیم، اما متأسفانه به خاطر بدشانسی یا به 
هر علتی نتوانستیم به پیروزی برسیم. از مردم 
عذرخواهی می کنم، ولی قطعاً در دیدارهای 
بعدی تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا نتیجه 
بهتری بگیریم، باز هم جا دارد به نوبه خود از 
مردم عذرخواهی کنم که تا این لحظه همه جوره 
از تیم ملی والیبال ایران حمایت کردند. قول 
می دهیم تمام تلاش خود را در دیدارهای بعدی 

به کار بگیریم. 

 منهای فوتبال

دیدگـاه

  کوتاه 
تسنیم: در روز بیست وششم خرداد ماه سال جاری مرحله 
نیمه نهایی جام حذفی فوتبال ایران برگزار می شود. در این مرحله 
ک، مس رفسنجان، سپاهان و گل گهر  تیم های آلومینیوم ارا
سیرجان حضور دارند، این در حالی است که هیات بدوی مجوز 
باشگاهی پس از بررسی کلیه مستندات باشگاه ها آرای خود را 
درباره مجوز حرفه ای و ملی آنها اعلام کرد. از جمع چهار تیم حاضر 
در مرحله نیمه نهایی جام حذفی، سپاهان حائز همه شرایط بود و 
گر مجوز حرفه ای خود را دریافت کرد. دو تیم آلومینیوم  بدون، اما و ا
و گل گهر سیرجان نیز با وجود دریافت مجوز حرفه ای به دلیل عدم 
اجرای برخی معیارها به کمیته انضباطی ارجاع شدند و بعد از 
جریمه ای مختصر مشکلی برای دریافت مجوز ندارند، اما اوضاع 
برای مس رفسنجان متفاوت است. نارنجی پوشان رفسنجان 
در لیست پنج باشگاه لیگ برتری قرار دارند که نتوانسته اند 
هیچ کدام از مجوزهای حرفه ای و ملی را دریافت کنند. در چنین 
گردان نویدکیا بتوانند قهرمان جام حذفی  گر شا شرایطی حتی ا
شوند، امکان حضور در لیگ نخبگان را ندارند. البته طبق ساز 
و کار کنفدراسیون فوتبال آسیا، قهرمان جام حذفی فوتبال 
ایران باید در پلی آف لیگ نخبگان حضور پیدا کند. با این حال 
در صورت قهرمانی مس رفسنجان سهمیه ایران از بین نخواهد 
رفت، بلکه تیمی دیگر جایگزین آن خواهد شد. در سال ۱۴۰۲ بعد 
از اینکه آبی پوشان نتوانستند مجوز حرفه ای کسب کنند و از لیگ 
کتور جایگزین آنها شد. در  قهرمانان آسیا کنار گذاشته شدند، ترا
همین رابطه آرش شکرریز کارشناس حقوقی به تسنیم اظهار 
داشت: از نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا، بازی های لیگ نسبت 
به جام حذفی ارزشمندتر است. به همین دلیل هم وقتی تیمی 
از طریق قهرمانی جام حذفی صعود می کند ناچاراً باید در پلی آف 
لیگ نخبگان شرکت کند، اما در صورتی که مس رفسنجان قهرمان 
جام حذفی شود. جانشین این تیم از لیگ برتر انتخاب می شود و 

نایب قهرمان جام حذفی امکان صعود به لیگ نخبگان را ندارد. 

بیــن المــلل 
کید کرد که امباپه از نظر     سرمربی تیم ملی فوتبال فرانسه تا
ذهنی و بدنی آماده نیست و باید قبل از آغاز یورو خود را به آمادگی 
کامل برساند. تیم ملی فوتبال فرانسه یکی از مدعیان اصلی کسب 
عنوان قهرمانی در رقابت های یورو ۲۰۲۴ به شمار می آید. فرانسه 
در دیداری دوستانه به مصاف لوگزامبورگ رفت و توانست با سه 
گل به پیروزی دست پیدا کند. برای فرانسه در این بازی کولو 
موانی، کلوس و کیلیان امباپه گلزنی کردند. به نوشته TF۱، دیدیه 
دشان در نشست خبری بعد از بازی درباره کیلیان امباپه گفت: 
ام اپه کاپیتان خوب برای ما است اما باید بگویم که او فعلا از نظر 
ذهنی و بدنی آماده نیست و این به خاطر اتفاقاتی است که اخیرا 
برای او رخ داد. او مدتی است که بازی نکرده و طبیعی است که از 
توان و هماهنگی لازم برخوردار نباشد. با وجود آنکه امباپه آماده 

نبود اما در بازی امشب نهایت تلاش خود را 
به کار برد و توانست گلزنی کند. او الگوی 
خوبی برای هم تیمی هایش است. دشان 
درباره انگولو کانته هم گفت: به شما بگویم 
که در تمرین همه بازیکنان دوست دارند 

که کانته را در تیم خود داشته باشند 
ندارد  بازیکنی دوست  و هیچ 

که برابر این بازیکن بازی کند. 
کنون  کانته از ابتدای فصل تا
۴۴۰۰ دقیقه در تیمش بازی 
کرده است او هر ۳- ۴ روز یک 
بار به میدان رفته است و نشان 
می دهد که از آمادگی بالایی 

پایان  در  او  است.  برخوردار 
گفت: دیدار برابر لوگزامبورگ یک 

تمرین بسیار خوب برای ما بود. هنوز 
نواقصی داریم که باید برطرف شود. 
کتیکی در کارهای  ما نیاز به تنوع تا

هجومی داریم.

سرنوشت 2 صندلی هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در سال انتخابات

قنبرزاده: 

آخرین جلسه هیات رئیسه فدراسیون 
فوتبال با یک جایگاه بدون مدیر و غیبت 
یکی از اعضا برگزار شد. در ۲۲ اسفند ماه 
۱۴۰۲ مجمع فدراسیون فوتبال با موضوع 
رای گیری نایب رئیس بانوان برگزار شد که 
مریم منظمی نایب رئیس منتخب مهدی 
تاج نتوانست رای اعتماد کسب کند. از آن 
برای  جدیدی  اتفاق  هنوز  کنون  تا تاریخ 
جانشین جدید صورت نگرفته است. بعد 
از این اتفاق خداداد افشاریان هم به دلیل 
پرونده فساد از سمت خود در کمیته داوران 

فدراسیون فوتبال استعفا کرد اما در مورد 
سمتش در پست هیات رئیسه هنوز اتفاق 
خاصی رقم نخورده است. در آخرین جلسه 
مجمع هیات رئیسه فدراسیون فوتبال که 
در روز ۱۳ خرداد برگزار شد، افشاریان غایب 
بود. ضمن اینکه احسان اصولی به دلیل 
هیات  در  یک  لیگ  مسابقات  در  شرکت 
رئیسه حاضر نشد. با این اوصاف در جلسه 
۱۳ خرداد از ۱۱ عضو هیات رئیسه فدراسیون 
۳ عضو هیات رئیسه غایب بودند. بعد از 
این اتفاقات سوال پیش آمد که تا چه زمانی 

جایگاه نایب رئیس سوم همان نایب رئیس 
بانوان بدون مدیر باقی می ماند یا افشاریان 
تا چه زمانی می تواند غایب باشد؟ در همین 
رابطه رسول باختر کارشناس حقوقی ورزش 
ایران در گفت وگو با تسنیم، اظهار داشت: 
برای تشکیل هیات رئیسه فدراسیون فوتبال 
باید نصف به علاوه یک عضو حاضر باشند 
تا جلسه رسمیت داشته باشد. غیبت دو 
عضو مانع رسمیت جلسات نخواهد شد. 
همین طور اعضا می توانند تعداد جلسات 
معینی)۴ جلسه مجمع عادی( غیبت موجه 

گر شخصی غیبت طولانی  داشته باشند. ا
مدت، متوالی و بیش از حد داشته باشد. از 
موارد اخراجش از هیات رئیسه خواهد بود. 
وی افزود: با توجه به اینکه قرار است در سال 
اخیر انتخابات فدراسیون فوتبال برگزار شود 
بعید می دانم که بخواهند شخصی را اضافه 
جاری  سال  انتخابات  در  بنابراین  کنند. 
اشخاص جدید جایگزین افرادی هستند که 
نمی توانند در مجمع حاضر شوند یا امکان 
مجدداً  رئیسه  هیات  ندارند،  رای  کسب 

تکمیل خواهد شد. 

منصور قنبرزاده نایب رئیس دوم فدراسیون 
کید کرد، ماموریت اصلی راه اندازی  فوتبال تأ

VAR، برعهده شرکت توسعه و تجهیز است. 
   بازی آخر 

بازی  که  موضوع  این  درباره  قنبرزاده 
استقلال و پرسپولیس در هفته آخر همزمان 
در تهران برگزار شد موضوعی که حاشیه هایی 
به دنبال داشت، خاطر نشان کرد: واقعیت 
با  امکانات در تهران  کمبود  که  این است 
توجه به تیم هایی که دارد، احساس می شود. 
ورزشگاه پاس قوامین ورزشگاه خوبی است، 
ولی در بازی هایی که استقلال و پرسپولیس 
حضور دارند با توجه به منطقه جغرافیایی که 
دارد امکان اینکه ۱۵ یا ۲۰ هزار نفر هوادار بیاید، 
وجود ندارد. ما می توانیم حتی المقدور طوری 
برنامه ریزی کنیم که مشکلی که در هفته آخر 

پیش آمد، به وجود نیاید. 
 VAR   

وی درباره اشتباهات داوری متعددی 
که در لیگ بیست وسوم پیش آمد و باعث 
شد بگوییم که بیش از پیش فوتبال مان به 
گر بخواهیم  وجود VAR نیاز دارد، گفت: ا

صادقانه صحبت کنیم درباره VAR یکسری 
محدودیت بود. دیدیم که دیروز وزیر محترم 
ورزش به صراحت اعلام کرد ۱۱۰ میلیارد تومان 
بودجه مصوب هیات دولت بوده و این مبلغ 
تخصیص داده شده به تجهیز ورزشگاه هایی 
تکمیل  تا  هستند  دولتی  عمدتاً  که  است 
شوند. انتظار هست که شرکت توسعه و تجهیز 
در فرایند اجرای کار تسریع کند و فدراسیون 
با فیفا  باید  که  فوتبال هم درباره مسائلی 
صراحتاً  هست،  کار  پای  شود،  هماهنگ 
دستور وزیر این بود که VAR برای فصل آتی 
مهیا شود. نمی توانیم با این شیوه انتظار 
کیفیت داشته باشیم. من فکر  یک لیگ با
که در چند  VAR بود مسائلی  گر  می کنم ا
هفته آخر به وجود آمد، کمتر می شد، چون 
آنها با چشم  که پیش آمد دیدن  اتفاقاتی 
انسانی سخت بود، تصمیم گرفت. قنبرزاده 
در پاسخ به این پرسش که »نمی توانیم قول 
بدهیم حداقل چه زمانی در ورزشگاه آزادی 
VAR را داریم؟«، گفت: دیروز رئیس کمیته 

امور بین الملل فدراسیون هم در این مورد 
شرکت  به  کار  این  مأموریت  کرد.  صحبت 
گذار شده است و اعتبارات  توسعه و تجهیز وا
در اختیار فدراسیون نیست و  مأموریت اصلی 

این کار برعهده آنهاست. 
    سقف بودجه 

کید بر اجرای سقف بودجه  وی با اشاره به تأ
باشگاه ها در فصل گذشته یادآور شد: در ابتدا 
می گفتند که معیار و شاخص چیست و پایه 
سقف بودجه برای حقوق و دستمزد بر چه 
مبنایی ۳۲۵ میلیارد بود؟ کمیته صدور مجوز 
که شناخته  حرفه ای براساس درآمدهایی 
شده بود و باشگاه ها برای مجوز حرفه ای 
درآمدهایی  یک  بودند،  کرده  بارگذاری 
مشخص کردند و این درآمدها چیزی حدود 
دو هزار و 7۰۰ میلیارد برای مجموع درآمد ۱۳ 
باشگاه بود، البته سه باشگاه هم درآمدشان را 
گر آنها را هم اضافه کنیم نهایتاً زیر  نگفتند و ا
سه هزار میلیارد بود. ما درآمد ۱۳ باشگاهی که 
بارگذاری کردند، به دست آوردیم. بیش ترین 

هزینه ای که یک باشگاه کرده ۵۵۰ میلیارد 
تومان بوده و سه چهار باشگاه هم نزدیک 
به ۵۰۰ میلیارد بود، این درآمدی بوده که این 
باشگاه ها اعلام کردند. ما به بحث فیرپلی مالی 
نزدیک شدیم  و معیار دست مان است که چه 
باشگاهی چه مقدار درآمده داشته است. برای 
مجوز حرفه ای و لیگ نخبگان امتیازی در نظر 
گرفته شده است فکر می کنم چیزی بالغ بر ۴۴۰ 
تا ۴۵۰ میلیارد برای باشگاه هایی است که در 
لیگ نخبگان حضور پیدا می کنند که در نظر 
گرفته شده است. نایب رئیس دوم فدراسیون 
که »سقف  فوتبال در پاسخ به این پرسش 
حضور  آسیا  در  که  تیم هایی  برای  بودجه 
ندارند، چقدر است؟«، گفت: ۳۲۵ میلیارد 
گر مجوز حرفه ای باشگاهی  تومان است. ا
بگیرند ۶۰ میلیارد به این مبلغ اضافه می شود. 
در بحث بانوان هم مصوبه داریم که حتماً 
که در لیگ برتر هستند باید تیم  تیم هایی 
بانوان داشته باشند و باید بودجه مشخصی 
برای آنها تخصیص داده شود و یکی دیگر از 
الزامات AFC است که باید باشگاه ها جدی 

بگیرند. 

مأمور اصلی راه اندازی VAR شرکت توسعه و تجهیز است 

 VAR به رشد فوتبال ایران کمک 
خواهد کرد 

 متأسفانه این فصل از لیگ برتر کیفیت خوبی نداشت، اما 
در پایان فصل با توجه به رقابت سرخابی ها برای کسب قهرمانی 
جذابیت لیگ دوچندان شد و تا حدودی ما را راضی نگه داشت، 
اما اشتباهات داوران که به زعم برخی هواداران مهندسی شده 
بوده باعث تلخ شدن کام هواداران استقلال شد. در ۵ هفته 
پایانی سرخابی ها رقابت های جذابی را به نمایش گذاشتند و 
همین باعث زیباتر شدن لیگ شد. نظر من به عنوان یک هوادار 
این است که استقلال قهرمان شده و هواداران باید سرشان را بالا 
بگیرند. ما می توانستیم خیلی قبل تر در بازی با نساجی حکم 
قهرمانی را امضا کنیم، اما اتفاقاتی که افتاد و شاید اشتباهات کادر 
فنی به صورت سهوی ما را از این امر دور کرد. در بازی با پرسپولیس 
اشتباهی رخ داد و گل آفساید آن ها قبول اعلام شد. مارادونا هم 
در جام جهانی با دست توپ را وارد دروازه کرد و قهرمان شدند؛ 
در این سو هم پرسپولیس با یک گل آفساید قهرمان شد. به این 
باور دارم هر اتفاقی که رخ داده باعث قهرمانی پرسپولیس شده و 
دیگر نباید خودمان را وارد حواشی کنیم و قبول کنیم که لیگ تمام 
شده. کادر فنی استقلال و جواد نکونام زحمات زیادی در طول 
این فصل کشیدند و کمترین حقشان قهرمانی در لیگ بود. کم 
تجربگی آن ها در مهار حواشی یکی از دلایلی بود که آبی پوشان را 
به مخمصه انداخت. اشتباهات داوری آب سردی بر پیکره آن ها 
بود و همین سبب شد تا حق هواداران استقلال پایمال شود. 
مشکلاتی که بین مدیریت و جواد نکونام وجود داشت مزید بر 
علت شد تا تمرکز سرمربی استقلال از بین برود. باید ثبات را در 
استقلال ترتیب دهیم و نکونام را برای فصل آینده حفظ کنیم. 
مدیریت جدید باید آرامش او را تضمین کند و با دادن اختیار تام به 
نکونام او را برای کسب قهرمانی کمک کنند. VAR به رشد فوتبال 
ایران کمک خواهد کرد و این تکنولوژی برای هر کشوری واجب 
است، مخصوصاً برای لیگ ایران که یکی از حواشی بزرگ آن مربوط 

به مشکلات داوری می شود. 

حسن روشن 
 کارشناس فوتبال 


